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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

ایسنا | دکتر حسن روحانی،  رئیس جمهوری کشورمان روز 
گذشته در جلسه هیأت دولت عنوان کرد: »درجلسات این هفته 
هیأت دولت، وزرا و مســئولان گزارش های خوبی از اقدامات 
خود ارایه کردند کــه لازم می دانم ملت عزیز ایران از آن باخبر 
باشند.« او در ادامه تأکید کرد: »در 9ماهه گذشته تراز تجاری 
ناشی از صادرات غیرنفتی با رقم حدود 750 میلیون دلار، دارای 
تراز مثبت بوده که این رقم نشان دهنده تلاش های موفقیت آمیز 
فعالان اقتصادی بخش خصوصی و دولتی است.« مهمترین 

بخش های صحبت های دکتر روحانی را در ادامه می خوانید.
قیمت ها درحال کنترل است

  التهاب قیمت ها درحال کنترل اســت. آمار بانک مرکزی 
همچنین به شاخص قیمت های تولیدی در سطح عمده فروشی 
مربوط می شــود و براین اســاس در ماه آذر نسبت به ماه آبان 
4.5 درصد کاهش داریم و این خبر بسیار خوشحال کننده ای 
اســت. آمار تورم در تولید، همیشه پیشــخوان اعلام اقتصاد 
ماه های آینده اســت و این نشــان می دهد مسیری که دولت 
و ســتاد اقتصادی دولت انتخاب کرده، مســیری درســت و 

امیدوارکننده است و ان شاءالله این مسیر ادامه می یابد.
 مسائل اداری و استخدامی

 به عهده شخص رئیس جمهوری است
  از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی خواهش می کنم 
که به دو اصــل 52 و  126 قانون اساســی توجه کنند. اصل 
52 اگر با اصل 126 دیده نشود، ممکن است مسیر غیردقیق 
انتخاب کنیم، طبق اصل 126 قانون اساسی، مسئولیت برنامه 
و بودجه کشور، مسائل اداری و استخدامی، مستقیما در اختیار 
رئیس جمهوری و با مسئولیت رئیس جمهوری  است و این نه 
صرفا برای دستگاه های اجرایی بلکه تمام بودجه کشور برای 
همه بخش هاست. رئیس جمهوری در این حوزه ها یا شخصا 
تصمیم می گیرد یا نماینده ای را انتخاب می کند و ما باید توجه 
کنیم قدرت ها و حدودی که در قانون اساســی تبیین شده، 

مخلوط نشود. 
سفر مخفی ترامپ

  آمریکایی ها از  سال 2003 میلادی مدعی هستند که عراق 

و افغانستان را نجات داده اند اما اگر این ادعا درست است، چرا 
شما سفر رسمی علنی به عراق انجام نمی دهید تا در خیابان های 
بغداد و بصره ببینید عراقی ها چگونه از شما استقبال می کنند؟! 
این که مخفیانه و در شب تاریک وارد یک پایگاه کوچک نظامی 
می شوید و با چند نظامی عکس می گیرید و صحبت کوتاهی 
کرده و یکی دوســاعت بعد نیز از عراق خارج می شوید، این به 

معنای شکست شماست.
خانم بلوچ اهل تسنن به عنوان سفیر 

  اقدام اخیر وزارت خارجه در این که یک خانم بلوچ و از اهل 
تسنن را به عنوان سفیر انتخاب کرده، یک علامت بسیار خوبی 
برای همبستگی ملی است. شــاید برای نخستین بار در تاریخ 
ایران است که یک خانمی از اهل سنت مسئولیت سفارت یک 
کشورمان را به عهده می گیرد و این بدان معناست که در کشور 
ما کُرد، بلوچ، ترکمن، عرب و آذری ها، همه در کنار هم هستیم. 

صرفه جویی در آب
  اگر کل کشــاورزی مدرنیزه و ســامانه های نوین آبیاری 

حاکم شــود، تحول زیادی ایجاد می کند؛ لــذا گام اول برای 
سرمایه گذاری در کشــاورزی، ســرمایه گذاری در آب است. 
باید کشت گلخانه ای و سامانه های نوین آبیاری را تقویت کرد 
و درکنار آن اگر آب دیگری هم نیاز باشد، باید به این استان ها 
انتقال یابــد. تا زمانی که دریای عمــان، خلیج فارس و دریای 
خزر اســت، هیچ وقت مشــکل آب پیدا نمی کنیم. باید کار 
 و تلاش کنیم این آب را شــیرین کرده و  سراسر ایران را از آن

 بهره مند سازیم.
جشن بزرگ 40سالگی انقلاب 

  در آستانه بهمن ماه همه باید خودمان را برای یک جشن 
بزرگ 40سالگی انقلاب آماده کنیم. مظهر آن جشن راستگویی 
است، آن نیست که چراغانی کنیم و پرچم نشان دهیم، مظهر 
آن جشن، کمک به همدیگر اســت، مظهر آن جشن وفای به 
عهد، ایستادگی، وحدت و اتحاد است. 40سالگی را باید این گونه 
جشن بگیریم، متحد شویم و درکنار هم قرار بگیریم و ان شاء الله 

دشمن را مأیوس کنیم.

ساندویچ کالباسمو بهم بدید!

آیدا پیغامی
روزنامهنگار

دو پر کالباس درجه چندم، چهار پر گوجه، سه تا دانه 
خیارشور با نان باگتی که یا خیلی نرم بود که وا می رفت 
یا خیلی سفت بود که تا گاز می زدی، خرد می شد. تمام 
اینها چیزی بود که به عنوان ساندویچ کالباس بوفه مدرسه 
به ما می دادند. تازه اگر سس سفید همراهش نبود، هیچ 
مزه ای نداشت. سر جمع می شد  هزارتومان. البته بابای 
مدرسه ما 100تومان سس سفید را هیچ وقت نمی گرفت 
تا پول ساندویچ رند شود. آن وقت ها روزی دو هزار تومان 
پول توجیبی می گرفتم که  هــزار تومنش را پول کیک 
شــکلاتی و آبمیوه و پفک مــی دادم و  هزارتومان دیگر 
هم برای ساندویچ کالباس نگه می داشتم. زنگ اول که 
می خورد، اولین کاری که می کردم این بود که با دوستم به 
بوفه می رفتیم تا ساندویچ بگیریم. زنگ تفریح های بعدی 
را هم با پفک و آلوچه و کیک ســر می کردیم تا به خانه 
برویم. یادم می آید روزهایی مــا را به خاطر کلاس های 
فوق برنامه و کنکور تا ساعت 4بعدازظهر در مدرسه نگه 
می داشتند. روزهایی که قرار بود بیشتر در مدرسه بمانم، 
مادرم با  هزار زحمت صبح زودتر از خواب بیدار می شــد 
تا غذای تازه برایم درست کند و پول توجیبی بیشتری 
هم به من می داد. پول توجیبی بیشتر هم یعنی ساندویچ 

کالباس بیشتر. یکی زنگ تفریح و یکی هم زنگ ناهار.
مدتی کــه غذاهــای خانــه را نمی خــوردم و آن را 
برمی گرداندم، مادرم فهمید که دارم زیرآبی می روم و به 
همین خاطر پول توجیبی ام را کمتر کرد. من و دوستم 
مدتی را با پس اندازهایمان ســر کردیم و گاهی وقت ها 
هم مخ پدرهایمــان را می زدیم و از آنها پول می گرفتیم 
و همین منوال را طی می کردیم. در کارمان خبره شده 
بودیم و غذاهای خانه را هم دیگر برنمی گرداندیم و بین 
همکلاسی هایمان تقسیم می کردیم. آن قدر این روال 
را طــی کردیم که هم پس انداز هایمان تمام شــد و هم 
پدرهایمان دیگر راضی نمی شــدند پول اضافه ای به ما 
بدهند. اعتیاد عجیبی به ســاندویچ کالباس پیدا کرده 
بودیم و نمی توانســتیم آن را ترک کنیم، اما دیگر پولی 
نداشتیم تا ســاندویچ بخریم، تا این که یک روز که زنگ 
ناهار روی نیمکت نشسته بودم و داشتم پلو و مرغ خانگی 
می خوردم، در کلاس باز شــد و دوستم با دو تا ساندویچ 
کالباس و نوشــابه وارد شــد. می دانســتم آن روز پول 
نداشت و برای همین با تعجب از او پرسیدم، ساندویچ ها 
را از کجا آورده که گفت:»ساعتم را گرو گذاشتم.« اولش 
کمی خجالت زده شــدم، اما چه کنم که اعتیاد داشتم و 
مجبور بودم به این خفت تن دهم. این رویه تا آخر سال 
ادامه داشت و ما هر روز مقروض تر از روز قبل می شدیم. 
بخشی از قرض مان را با پس اندازهایمان دادیم، اما برای 
پس گرفتن ساعت باید تمام پول را می دادیم. روز گرفتن 
کارنامه ها بود و آخرین روز مدرســه. مجبور بودم پول 
را جور کنم و ساعت را بگیرم. به همین دلیل آن قدر در 
خانه استرس داشتم که مادرم اول فکر می کرد امتحاناتم 
را خراب کرده ام و از نتیجه می ترســم. درنهایت آن قدر 
پرس وجو کرد تا موضوع را فهمید و کل راه خانه تا مدرسه 
را یک کلام با من حرف نزد. وقتی برای گرفتن کارنامه به 
مدرسه رفتیم، 60  هزار تومان به من داد و من خوشحال 
به بوفه مدرســه رفتم. بابای مدرســه اول از من پرسید 
معدلت چند شده و بعد به سراغ جعبه گرویی ها رفت و 
ساعت دوســتم را به من داد، اما وقتی پول را به او دادم، 

نگرفت و گفت: »اینم کادوی من.«

یادداشت

وجه مشترك سه رویداد  اخير
ادامه از صفحــه اول|  این كنترل به طور 
معمول از طریق عذرخواهي رسمي و قاطع و 
بدون قید و شــرط و انجام اقدامات همدلانه با 
خسارت دیدگان یا كساني است كه از اقدام آن 
مدیر یا فرد زیان دیده اند. این كار ضروري است، 
حتي اگر فرد مزبور خــود را محق و دیگران را 
مقصر بداند. دومین نكته پرهیز از بیان نظرات 
و اطلاعات نادرست و احیانا دروغ است. این كار 
بدترین نتایج را متوجه مسئول یا فرد مي كند. 
عجله اي براي كشــف حقیقت نباید كرد. در 
روزهاي اول هر رخدادي، فضاي منطقي حرف 
آخر را نمي زند. این امر به معناي آن نیست كه 
مســئولان بی گناهند یا حقي دارند كه بعدا 
روشن خواهد شد، به معناي آن است كه اگر هم 
چنین حقي را داشته باشند، باید صبر كنند تا 
فضاي مناسب برای طرح آن فراهم شود. این 
دو اقدامي است كه باید رعایت کرد. در همین 
ســه رخداد فرض كنید فضاي مجازي نبود، 
تصور مي كنید، نتیجه چه مي شد؟ طلبكاري 

مسئولان مربوط!!

 رئيس جمهوری روز گذشته در جلسه هيأت دولت مطرح کرد:  

 خودمان را برای
 جشن بزرگ 40سالگی انقلاب آماده کنيم

 

سحاب شکیبا| این روزها، روزهای سختی برای نخستین 
شبکه اجتماعی محبوب و فیلترنشــده ایرانی هاست. بعد از 
شاخ وشانه کشــیدن های دیروز  جنگاوران این حوزه برای 
وزارت ارتباطات در ماجرای پسافیلتر تلگرام، امروز هم ماجرا 
به تهدید اینستاگرام کشید. سرپرست معاونت امور  فضای 
مجازی دادستانی کل کشــور که به تازگی بر اسب مرادِ این 
سمت سوار شــده و هنوز حکم انتصابش در مراحل اداری 
است، گفته:   »حکم قضائی برای فیلترینگ شبکه اجتماعی 
اینستاگرام وجود دارد و یک بار هم فیلتر شد ولی دولت وعده 
داد که با کمک فیلترینگ  هوشمند می تواند این فضا را کنترل 
کند، اما متاسفانه در این زمینه هزینه زیادی انجام شد ولی به 
نتیجه ای نرسیدیم. هم اکنون دستور  قضائی برای فیلتر این 
سرویس داریم و نظر اکثر شورای عالی فضای مجازی و دیگر 

تصمیم گیران نیز مبنی بر فیلتر شدن این سرویس  است.« 
هرچند جلسه این شورا برگزار نشده ولی گویا جواد جاویدنیا 
نظر بیشتر شرکت کنندگان را می داند و توضیح داده: »طبق 
مصوبات  شــورای عالی فضای مجازی ترافیک اینستاگرام 
از یک سطح بالاتر نباید می رفت که متاسفانه فراتر رفت و از 
طرفی براساس مصوبات این شورا  باید دولت برای فعالیت این 
شبکه در کشور مجوز دولت پس از التزام این شبکه اجتماعی 

به قوانین کشور و انتقال سرورها به داخل کشور  مجوز صادر 
می کرد که این کار هم انجام نشــده است.« مسئول محترم 
مشخص نکرد و خبرنگاری هم نپرسید که دقیقا چه سطحی 
برای  بالاتر نرفتن)!( مشخص شــده بود و البته مگر امکانات 
داخلی و شیوه نامه برخورد با یک شرکت بزرگ بین المللی 
فراهم شده که الزامات  قانونی یادآوری می شود؟ با این حال 
همه می دانیم که »در حال حاضر، دستگاه قضائی می تواند به 
صورت یک طرفه با توجه به انجام نشدن  مصوبات شورا دستور 
فیلتر را صادر کند« اما به گفته جاویدنیا، فعلا صبر پیشــه 
کرده اند و دندان روی جگر گذاشــته اند و منتظر اجماع نظر 
 در این زمینه هستند. ولی اگر صبر کردن فایده نداشته باشد 

دستگاه قضائی تصمیم لازم را خواهد گرفت. 
هرچنــد رمضانعلی ســبحانی فر )عضــو ناظر مجلس 
در کارگــروه تعیین مصادیــق مجرمانــه( می گوید که 
»فیلتر اینســتاگرام در این کارگروه  مطرح نشــده و گویا 
تصمیم گیری ها خارج از این کارگروه انجام می شود« ولی 
پاسخ اصلی را محمدجواد آذری جهرمی، در حاشیه جلسه 
 هیأت دولت مطرح کرد: »من متــن صحبت های معاون 
دادســتان را نخواندم و صبح امــروز در دولت از تیتر اخبار 
متوجه این موضوع شــدم.  اصلا فرض بر این که حرف های 

معاون دادســتان درست اســت و وی اختیار قانونی برای 
فیلترینگ اینســتاگرام دارد، این ســوال پیش می آید  که 
بعد از این قرار اســت چه اتفاقی بیفتد؟ ایــن را برای مردم 
روشن کنند و دو قطبی فیلترینگ یا مخالفت با فیلترینگ 
درســت نکنند.  خیلی دقیق برای مــردم بگویند از فردای 
فیلترینگ اینستاگرام در کشور در زندگی مردم، حاکمیت 
و کاهش جرایم چه اتفاقی رخ خواهد  داد؟ در این زمینه باید 

جمع بندی عقلایی شود.« 
این تهدیدها و حرف ها درحالی مطرح می شــود که این 
اپلیکیشن امکان محدودسازی هوشمند برای خانواده ها 
و استفاده کودکان دارد.  ولی هیچ گاه این امکان پیشرفته، 
برای اســتفاده کنندگان ایرانی در هیچ برنامه و کمپینی 
توضیح داده نشده و همیشه نخستین راه، فیلتر  است! )برای 
این موضوع باید مفصل تر و مســتقل نوشت( می شود این 
گزارش را با توییت یک کاربر تمام کرد که خلاصه واکنش ها 
را نوشته  است؛ »کاش اینســتاگرام را زودتر مثل تلگرام و 
توییتر فیلتر کنند تا منتش سرمان نباشد. کمترین فایده اش 
این است که گزینه »جنگ  رســانه ای دشمن با استفاده 
از شبکه های اجتماعی« از ســناریوهای احمقانه توجیه 

اعتراضات کارگری، فسادهای بی پایان حذف می شود.« 

فيلتر شدن یا نشدن اینستاگرام، جنجال تازه فضای مجازی ماست

نه آموزش، نه ساماندهی، اینستاگرام را هم باید بست!
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اسحاق جهانگیری،  معاون اول رئیس جمهوری، در نشست بررسی مشکلات سیستان و بلوچستان 
گفت: »راه برون رفت از شرایط حساس و پیچیده پیش روی کشور انسجام و تفاهم بیش از پیش میان 
ملت و دولت است. نباید به مردم دروغ گفت، بلکه باید شرایط سخت و دشوار را با مردم در میان گذاشت 
تا از طریق اتحاد، انسجام و وحدت ملی بتوان از آن خارج شد. وجود وحدت در اقوام کشور موجب یأس و 

ناامیدی دشمنان می شود.«

اسحاق جهانگيری:  

نباید به مردم 
دروغ گفت
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در هـر اتاقی ، محل هـای امن 
را مشـخص کنيـد  ) مثـلًا زیر 
یـک ميـز محکـم یـا کنـار 
یا دیوارهـای مجاور  سـتونها 

 . ) نها آ
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پيگيری حقوق آسيب دیدگان 
حادثه اتوبوس 

حجــت  الاســلام
 محمد جعفر منتظری، 
دادســتان کل کشور گفت:   
»دستگاه قضا این آمادگی را 
دارد کــه حقــوق آســیب 
 دیدگان حادثه اتوبوس دانشجویان را پیگیری کند. اگر 
کسی هم قصوری داشته باشد، برابر موازین با او برخورد 
می شود.« او در ادامه عنوان کرد:»مسئولان دانشگاه و 
کســانی که باید، از این حادثه درس بگیرند.  از دست 
دادن جوانان تلخ است.« او تأکید کرد: »مصدومان این 
حادثه حقوقی دارند که از لحاظ قانونی باید مورد توجه 

قرار گیرد.«

  ۱۸۷۹گردشگر آمریکایی
 به ایران سفرکرده اند

بهرام قاسمی، سخنگوی 
وزارت امور خارجــه، ادعای 
ســفر ســالانه  ۴۰۰هــزار 
گردشگر آمریکایی به ایران را 
نادرست عنوان کرد. ماجرا از 
این قرار بود که ولی تیموری، معاون گردشگری سازمان 
میــراث فرهنگی صبح دیــروز در یــک گفت وگوی 
تلویزیونــی درباره آمار منتشرشــده دربــاره افزایش 
گردشگران خارجی در ایران گفته بود که سالانه بالای 
 ۴۰۰هزار نفر گردشــگر آمریکایی به ایران می آیند. اما 
ســخنگوی وزارت امور خارجه در این باره گفت: »در ۹ 
ماهه  سال جاری یک هزار و ۸۷۹ گردشگر آمریکایی به 
ایران ســفر کرده اند.« به گفته ســخنگوی دستگاه 
دیپلماسی، از این تعداد ۵۳۶ نفر شامل انواع گردشگر، 
۵۱۱ نفر بــرای زیارت و بقیــه هم بــرای حضور در 
همایش ها و نشست های علمی به ایران سفر کرده اند.« 

از فضای مجازی می ترسم
کلام،  زیبــا  صادق 
تحلیلگر سیاســی و استاد 
دانشگاه، در سومین نشست 
از سلسله  نشست های »نقد و 
اندیشه؛ فضای مجازی، سواد 
رسانه ای و ارتباطات اجتماعی از منظر صاحب نظران« 
با موضوع »چهره های مشــهور و تأثیر آنها بر افکار 
عمومی« گفت: »تاریخ بشر سه انقلاب مهم را پشت 
سر گذاشته است. انقلاب نخست، انقلاب کشاورزی 
بود که بشر یاد گرفت می تواند کار طبیعت را خودش 
انجام دهد. انقلاب دوم صنعتی بود که بشر متوجه شد 
نیروی بخار می توانــد کار بازو را حتی بســیار هم 
قدرتمندتر انجام دهد و انقلاب سوم هم که الان در آن 
هستیم انقلاب ارتباطات اســت که فضای مجازی 
بخش هایی از این انقلاب را تشــکیل می دهد.« این 
فعال سیاســی با اعتقاد به این که انقلاب ارتباطات 
برخی کشورها را بشدت و برخی را کمتر تکان داده 
اســت، گفت: »معتقدم که فضای مجازی تاثیرات 
زیادی را در کشــور ما داشته است که حتی می توان 
گفت در تاثیرگذاری، چیزی از انقلاب مشروطه کمتر 
نداشته است. باور کنید که گاهی ابعاد فضای مجازی 

من را می ترساند.«

وقتی خبر رســید که مجلــس می خواهد طرحــی برای 
ســاماندهی شــبکه های اجتماعی تصویب کند چندان سر و 
صدایی به راه نیفتاد اما  وقتی جزییات این طرح منتشر شد توجه 
زیادی را به خودش جلب کــرد و خیلی ها را مجبور کرد درباره 
بندهای مختلف این طرح  واکنش نشان بدهند. مثلا در بخشی 
از این طرح اختیار صیانت از اطلاعات  اشخاص به نیروهای مسلح 
داده شده بود و در بخشی  دیگر واردکننده های موبایل موظف 
شده بودند قبل از توزیع موبایل ها در بازار پیام رسان های داخلی 
را روی آنها نصب کنند. بر  اســاس این طرح هر کس که بدون 
مجوز اقدام به راه اندازی کانال و گروه موثر می کرد ممکن بود به 
زندان برود. یکی دیگر از  مسائلی که جنجال به راه انداخت اسامی 
بعضی از نماینده های اصلاح طلب مجلــس پای این طرح بود. 
مانند فاطمه ذوالقدر نماینده  تهران و حمیده زرآبادی نماینده 
قزوین. هر دوی آنها بلافاصله بعد از رســانه ای شدن محتوای 

طرح ساماندهی شبکه های اجتماعی به »شهروند«  گفتند که 
هدفشان از امضای چنین طرحی باز شدن در گفت وگو درباره 
این موضوع و درنهایت رســیدن به یک قانون در این مورد  بوده 
است. حالا فاطمه ذوالقدر، نایب رئیس اول کمیسیون فرهنگی 
خبر داده که این طرح در همان مرحله بررسی مانده و قرار شده 
 یک کارگروه متشکل از مرکز پژوهش ها، نمایندگان فعلی و ادوار 
مجلس شورای اسلامی و دســتگاه های مرتبط برای بررسی و 
 رفع  ایرادات ارجاع شود.  به گفته ذوالقدر قرار است آن چه از این 
کارگروه بیرون می آید دیگر نگاه امنیتی به فضای پیام رسان ها 
 نداشته باشد. ذوالقدر در مورد این طرح به »شهروند« می گوید: 
»همان موقع که این طــرح را امضا کردیم خیلی ها به ما انتقاد 
کردند  که چرا طرحی را امضا کرده ایم که نماینده های اصولگرا 
بانی آن بوده اند و محتوای آن هم تا این حد مشکل دارد. ما گفتیم 
که امضا  می کنیم تا این موضوع بررسی شود و حالا همان طور 

که حدس می زدیم با واکنشی که نماینده ها و کارشناسان سایر 
نهادها داشتند  همان اتفاقی که ما فکر می کردیم افتاد و به امید 
خدا یک طرح کاملا متفاوت با رویکرد بیشتر فرهنگی و قانونی به 

دست خواهد  آمد که نگاه امنیتی ندارد.« 
او ادامه داد:»اکثر کارشناسان به کلیات این طرح ایراداتی وارد 
کرده بودند و بنابراین قرار شــد این طرح مجددا در  کارگروهی 
 بررسی شــود تا هم ایرادات قانون اساســی نداشته باشد و هم 

محدودکننده یعنی طوری که فضا را امنیتی کند، نباشد.«
گفتنی است؛ طرح اولیه مجلس برای ساماندهی پیام رسان ها 
انتقادات فراوانی را به دنبال داشــت. طبــق این طرح، »فیلتر 
پیام رســان های غیرقانونی« و »اختیار صیانــت از اطلاعات 
 اشخاص به نیروهای مسلح« اعطا شده و »کسب و کار آنلاین، در 
پیام رسان های خارجی« نیز ممنوع بود. به علاوه، ایجاد کانال یا 

گروه بدون مجوز مشمول مجازات زندان بود.  

بررسی مجدد طرح ساماندهی شبکه های اجتماعی

طرحی که نگاه امنیتی داشت متوقف شد


